
 

SAMNANGER KOMMUNE  
 

 

MØTEPROTOKOLL 

 

Utval: Kommunestyret 
Møtedato 13.09.2018 
Møtetid: Kl. 16:00 - 21:20 
Møtestad: Kommunehuset 
 
 
Av 21 medlemmer møtte 21, inkludert varamedlemmer. 
 

Medlemmer møtte: Parti: 

Brigt Olav Gåsdal A 

Harald Boge A 

Nils Aadland A 

Olaug Karin Øystese A 

Tveiterås, Vidar A 

Knut Harald Frøland BL 

Lena Tveit BL 

Markhus, Anja Elisabeth Gjerde BL 

Martin Haugen BL 

Solveig Vassenden BL 

Gunnar J. Bruvik FRP 

Karl Bård Kollbotn FRP 

Odd Arne Haga FRP 

Røen, Arild H 

Sture Tveit H 

Aasgaard, Inge KRF 

Gunn Totland Moss KRF 

Øyvind Strømmen MDG 

Monica Tjønna SP 

Øyvind Røen SP 

Jon Magne Bogevik, UAVH 

 
 
Møtenotater: 
Andre som var til stades på møtet:  

· Rådmann Charlotte Hageberg 
· Assisterande rådmann Hilde-Lill Våge 
· Rådgjevar Jan Erik Boge 
· Økonomisjef Nina Erdal (under sak 039/2018) 
· Sektorleiar helse og omsorg Grete Lill Hjartnes (under sak 039/2018) 
· John Hadler-Olsen, Deloitte Advokatfirma AS (under kurs i samfunnsansvar og korrupsjon) 
· Frode Løvlie, Deloitte AS (under sak 033/2018)  

 
Vedlegg til møteprotokollen:  

· Lysark frå kurs i samfunnsansvar og antikorrupsjon 
· Svar på interpellasjon om Krekavegen 
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Møteleiar: Knut Harald Frøland 

Møtesekretær:  Jan Erik Boge 
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Underskrift frå utvalsleiar og møtesekretær:  

 
 
 
Tysse, 19.09.2018 
 
 
 
 

Knut Harald Frøland  Jan Erik Boge 
ordførar  rådgjevar 
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Desse sakene vart handsama: 
 

Sakliste 
 

 

Sak nr. Arkivsak Sakstittel Merknad 

032/2018 18/1159 Faste saker  

033/2018 18/1154 Forvaltningsrevisjon av innkjøp - revisjonsrapport  

034/2018 18/435 Finansrapportering pr 2.tertial 2018  

035/2018 18/1090 Val av medlemmar til ungdomsrådet i Samnanger  

036/2018 18/1082 Skjenkeløyve i lokalet "Varmestova" i Eikedalen 
skisenter - Varmestova2 AS 

 

037/2018 18/556 Premiss budsjett 2019 Kontrollutvalet og Kyrkja  

038/2018 18/556 Disponering av arv til Samnangerheimen  

039/2018 18/917 Finansiering og låneopptak - nytt bufellesskap på 
Skottabakken 

 

1 18/1157 Interpellasjon Krekarvegen  

 
 
  

4 av 53



Side 5 av 15 

 

SAKNR. 032/2018: Faste saker 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
 
Godkjenning av innkalling og sakliste 
Det var ingen merknader til innkallinga eller saklista.  
 
Ordførar Knut Harald Frøland (Bl) foreslo at kurset om samfunnsansvar og antikorrupsjon ikkje vart 
streama på internett. Kommunestyret slutta seg til dette forslaget.   
 
Eventuelle merknader til protokoll frå førre møte 
Det var ingen merknader til protokollen frå førre møte.  
 
Kurs i samfunnsansvar og antikorrupsjon 
Kurset vart halde av advokat John Hadler-Olsen (Deloitte Advokatfirma AS) kl. 16.20 - 17.35. Lysarka 
frå kurset følgjer som vedlegg til møteprotokollen.  
 
 
Orienteringssaker: 
 
Sjukefråværsstatistikk 
Rådmann Charlotte Hageberg orienterte om sjukefråværet i kommunen, som er markert lågare enn i 
2017. Sjukefråværet i august 2018 var 3,71%. 
 
Status overføring av kommunen si IKT-drift til IKT Nordhordland 
Rådmann Charlotte Hageberg orienterte om status i saka om overføring av kommunen sin IKT-drift til 
IKT Nordhordland. Det ser no ut til det blir ei forskyving med omsyn til når Samnanger kan gå inn i 
IKTNH. Sak om å ta opp nye medlemskommunar i IKTNH vil truleg koma opp i kommunestyra i IKTNH-
kommunane i februar/mars/april 2019. I denne omgangen er det Samnanger, Austevoll og Gulen 
som er aktuelle som nye medlemskommunar.  
 
Økonomi 
Rådmann Charlotte Hageberg orienterte om at budsjettarbeidet til no viser at 2019 blir eit 
kjempetøft økonomisk år og at kommunen må kutta kostnader. Ho orienterte om at det er leigd inn 
ein ekstern konsulent for å kartleggja drifta i alle einingane i kommunen (inkludert 
sentraladministrasjonen). Han skal ha intervju med alle einingane for å kartleggja drifta. Rapport frå 
kartlegginga vil truleg vera klar til midten av oktober. Nokre av funna/tilrådingane i rapporten kan 
kanskje takast inn i rådmannen sitt budsjettframlegg.  
 
 
Utvalet sitt kvarter: 
 
Avvik Totrævegen 
Arild Røen (H) viste til informasjon i formannskapet 30.08.2018 om at verneombodet i teknisk drift 
har meldt inn avvik på vegen opp mot Totræna i forhold til brøyting komande vinter (verneombodet 
vil ikkje tilltata at kommunalt tilsette brøytar vegen opp til skianlegget i Totræna komande vinter 
dersom ikkje eit parti på vegen blir utbetra). Arild Røen spurde om det er gjort noko i denne saka. 
Ordførar Knut Harald Frøland (Bl) orienterte om at han har vore i kontakt med ein representant frå 
idrettslaget om saka, og rådd dei til å ha dialog med eining for teknisk drift for å avklara kva tiltak 
som vil vera nødvendige. Ordføraren har også bedt om at politisk nivå får informasjon dersom det er 
behov for økonomiske midlar.    
 
Sak om tilskot til nærings- og miljøtiltak i skogbruket 
Øyvind Strømmen (Mdg) spurde sak om tilskot til nærings- og miljøtiltak i skogbruket kjem opp til 
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politisk handsaming i Samnanger. Sture Tveit (H) orienterte om at naturutvalet allereie har hatt saka 
oppe til handsaming.  
 
Status for tiltaka i trafikksikringsplanen 
Brigt Olav Gåsdal (A) viste til den vedtekne trafikksikringsplanen. Han bad om at kommunestyret, for 
eksempel på neste møte, får ein løyperapport om framdrifta for tiltaka i planen. Ordførar Knut 
Harald Frøland (Bl) orienterte om at han i neste veke skal ha eit møte med administrasjonen om 
trafikksikringsplanen, der iverksetting av tiltaka i planen er tema.  
 
Midlar frå Havbruksfondet 
Odd Arne Haga (Frp) viste til oppslag i media om at kommunen vil få 2,3 millionar kroner frå 
Havbruksfondet, og spurde om dette er korrekt. Ordførar Knut Harald Frøland (Bl) stadfesta at 
kommunen vil få desse midlane.  
 
Pensjonistar som mobbeombod på skulane 
Monica Tjønna (Sp) viste til ein skule i Asker som har har eit prosjekt der pensjonistar er inne som 
mobbeombod på skulane. Ho foreslo at tilsvarande prosjekt blir vurdert også i Samnanger, og at 
frivilligsentralen blir involvert.  
 
 
Samrøystes vedtak.  
 
 
KS- 032/2018 Vedtak: 

· Møteinnkallinga og saklista vert godkjent. 

· Delegerte vedtak/referatsaker vert tekne til orientering. 

 

 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak:  

· Møteinnkallinga og saklista vert godkjent. 

· Delegerte vedtak/referatsaker vert tekne til orientering. 

 
 
 
 

SAKNR. 033/2018: Forvaltningsrevisjon av innkjøp - revisjonsrapport 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
Frode Løvlie frå Deloitte AS orienterte innleiingsvis om forvaltningsrevisjonen som er gjennomført.  
 
Karl Bård Kollbotn (Frp) sette fram følgjande framlegg til tilleggspunkt (punkt 9) i forhold til 
kontrollutvalet sitt framlegg til vedtak:  
 
"Rådmannen i Samnanger kommune kallar inn: Assisterande Rådmann, Økonomisjef, rådgjevar på 
rådmannens kontor og alle Einingsleiarar til informasjonsmøte (ein til ein samtaler) og orienterer om 
konsekvensen av å bryta dei reglane som KS har vedtatt. Rådmann i Samnanger pålegg dei som saken 
gjelder for - å forplikte seg til å setje seg inn i alle reglane for innkjøp i Samnanger kommune. Det skal 
lagast eit signeringsskjema for formålet, der begge partar signerer." 
 
På spørsmål frå Karl Bård Kollbotn stadfesta rådmann Charlotte Hageberg at det vil få konsekvensar 
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for tilsette dersom dei bryt regelverket. Etter dette trekte Karl Bård Kollbotn framlegget sitt.  
 
Kontrollutvalet si tilråding vart samrøystes vedteke.  
 
KS- 033/2018 Vedtak: 
Kommunestyret ber rådmannen syte for å:  

1. Oppdatere fullmaktsstrukturen i samsvar gjeldande regelverk, og vurdera justeringar i 
fullmaktsstrukturen slik at den betre samsvarar med behova i organisasjonen.  

2. Vurdera om det er sett av tilstrekkeleg med ressursar til å gjennomføra innkjøp i samsvar 
med regelverk og eigne rutinar. 

3. Vurdera opplæringstiltak for å auke innkjøpskompetansen i organisasjonen. 
4. Oppdatera rutinar og retningsliner for innkjøp i samsvar med gjeldande regelverk. 
5. Syta for at rutiner og retningsliner for innkjøp er enkelt tilgjengeleg for tilsette og leiarar.  
6. Syta for at det vert etablert eit system for elektronisk kommunikasjon for anbodsprosessar, 

jf. komande krav i regelverket.  
7. Gjennomføra innkjøp i samsvar med regelverket, under dette;  

a. Konkurranseeksponera anskaffingar i samsvar med regelverket. 
b. Dokumentera og sikra føreseielegheit og likebehandling i tilbodevalueringa. 
c. Stille krav om løns- og arbeidstidsvilkår i samsvar med regelverket. 
d. Gjennomføra korrekt avrop på rammeavtalar. 
e. Protokollera innkjøp i samsvar med regelverket. 

8. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 15.11.2018 som viser kva tiltak som skal 
setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk og kven som skal 
ha ansvaret for iverksettinga.  

 
 
Kontrollutvalet sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret ber rådmannen syte for å:  

1. Oppdatere fullmaktsstrukturen i samsvar gjeldande regelverk, og vurdera justeringar i 
fullmaktsstrukturen slik at den betre samsvarar med behova i organisasjonen.  

2. Vurdera om det er sett av tilstrekkeleg med ressursar til å gjennomføra innkjøp i samsvar 
med regelverk og eigne rutinar. 

3. Vurdera opplæringstiltak for å auke innkjøpskompetansen i organisasjonen. 
4. Oppdatera rutinar og retningsliner for innkjøp i samsvar med gjeldande regelverk. 
5. Syta for at rutiner og retningsliner for innkjøp er enkelt tilgjengeleg for tilsette og leiarar.  
6. Syta for at det vert etablert eit system for elektronisk kommunikasjon for anbodsprosessar, 

jf. komande krav i regelverket.  
7. Gjennomføra innkjøp i samsvar med regelverket, under dette;  

a. Konkurranseeksponera anskaffingar i samsvar med regelverket. 
b. Dokumentera og sikra føreseielegheit og likebehandling i tilbodevalueringa. 
c. Stille krav om løns- og arbeidstidsvilkår i samsvar med regelverket. 
d. Gjennomføra korrekt avrop på rammeavtalar. 
e. Protokollera innkjøp i samsvar med regelverket. 

1. Laga ein prioritert handlingsplan til kontrollutvalet innan 15.11.2018 som viser kva tiltak 
som skal setjast i verk for å følgja opp tilrådingane i rapporten, når tiltaka skal setjast i verk 
og kven som skal ha ansvaret for iverksettinga.            
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SAKNR. 034/2018: Finansrapportering pr 2.tertial 2018 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak vart samrøystes vedteke.  
 
KS- 034/2018 Vedtak: 
Finansrapportering for 2.tertial 2018 vert tatt til etteretning. 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Finansrapportering for 2.tertial 2018 vert tatt til etteretning. 
 
 
 
 

SAKNR. 035/2018: Val av medlemmar til ungdomsrådet i Samnanger 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
Etter spørsmål frå Sture Tveit (H) vart det avklart at eit etternamn er stava feil i rådmannen sitt 
framlegg til vedtak. Dette gjeld Knut Erik Frøland (som i framlegget står med etternamnet Frøyland). 
Denne feilen må rettast opp. Med denne endringa vart rådmannen sitt framlegg vart samrøystes 
vedteke.  
 
KS- 035/2018 Vedtak: 
Kommunestyret vel: 

· Sunniva Solemdal (10. trinn)  
· Mia Holdhus (10.trinn) 
· Knut Erik Frøland (10. trinn) 
· Ida Skulstad Haugen - Vara (10. trinn) 
· Oskar Kienitz (19 år)  

til Ungdomsrådet 2018-2020. 
 
Oskar Kienitz er medlem i Ungdomsrådet fram til den nye kommuneloven trer i kraft. Ungdomsrådet 
konstituerer seg i første møte. Dersom det lykkast å finna fleire medlemmar frå aldersgruppa 16-19 
år vil formannskapet stå for eit suppleringsval. Etter at den nye kommuneloven trer i kraft vil 
aldersgruppa vera 16-18 år.   
 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret vel: 

· Sunniva Solemdal (10. trinn)  
· Mia Holdhus (10.trinn) 
· Knut Erik Frøyland (10. trinn) 
· Ida Skulstad Haugen - Vara (10. trinn) 
· Oskar Kienitz (19 år)  

 
til Ungdomsrådet 2018-2020. 
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Oskar Kienitz er medlem i Ungdomsrådet fram til den nye kommuneloven trer i kraft. Ungdomsrådet 
konstituerer seg i første møte. Dersom det lykkast å finna fleire medlemmar frå aldersgruppa 16-19 
år vil formannskapet stå for eit suppleringsval. Etter at den nye kommuneloven trer i kraft vil 
aldersgruppa vera 16-18 år.   
 
 
 

SAKNR. 036/2018: Skjenkeløyve i lokalet "Varmestova" i Eikedalen skisenter - 
Varmestova2 AS 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak vart vedteke med 16 mot 5 røyster. 
  

For rådmannen sitt framlegg Imot rådmannen sitt framlegg 

Nils Aadland (A) Øyvind Røen (Sp) 

Brigt Olav Gåsdal (A) Monica Tjønna (Sp) 

Vidar Tveiterås (A) Inge Aasgaard (Krf) 

Olaug Øystese (A) Gunn Totland Moss (Krf) 

Harald Boge (A) Solveig Vassenden (Bl) 

Øyvind Strømmen (Mdg)  

Arild Røen (H)  

Sture Tveit (H)  

Jon Magne Bogevik (Uavh)  

Karl Bård Kollbotn (Frp)  

Gunnar Bruvik (Frp)  

Odd Arne Haga (Frp)  

Knut Harald Frøland (Bl)  

Lena Tveit (Bl)  

Anja Elisabeth G. Markhus (Bl)  

Martin Haugen (Bl)  
 

 
KS- 036/2018 Vedtak: 
Varmestova2 AS (org.nr: 820 213 122) får med heimel i Alkoholloven §1-6 løyve til skjenking av 
alkoholhaldig drykk (gr. 1, 2 og 3 jf. alkoholforskriften §1-1) i Eikedalen skisenter AS (org.nr: 
931 921 568) sitt lokale «Varmestova».  
 
Løyve gjeld:  
           - skjenking av alkoholhaldig drykk (gr. 1 og 2) frå kl.12:00 til kl.02:00. 
           - skjenking av alkoholhaldig drykk (gr. 3) frå kl.13:00 til kl.02:00 (jf. Al§ 4-4, 4.ledd).  
           - også eit avgrensa uteområde/ terassen utanfor lokalet.  
 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Varmestova2 AS (org.nr: 820 213 122) får med heimel i Alkoholloven §1-6 løyve til skjenking av 
alkoholhaldig drykk (gr. 1, 2 og 3 jf. alkoholforskriften §1-1) i Eikedalen skisenter AS  
(org.nr: 931 921 568) sitt lokale «Varmestova».  
 
Løyve gjeld:  
           - skjenking av alkoholhaldig drykk (gr. 1 og 2) frå kl.12:00 til kl.02:00. 
           - skjenking av alkoholhaldig drykk (gr. 3) frå kl.13:00 til kl.02:00 (jf. Al§ 4-4, 4.ledd).  
- også eit avgrensa uteområde/ terassen utanfor lokalet.  
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SAKNR. 037/2018: Premiss budsjett 2019 Kontrollutvalet og Kyrkja 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
Formannskapet si tilråding vart samrøystes vedteke.  
 
KS- 037/2018 Vedtak: 
Kyrkja får 2.650.000,- i driftsbudsjett for Samnanger kyrkjestyre og kontrollutvalet får 750.000,- i 
driftsbudsjett for 2019.  
 
30.08.2018 Formannskapet: 
Handsaming i møtet: 
Det vart innleiingsvis under handsaminga sendt ut kopi av eit dokument frå kontrollutvalet og eit 
dokument frå Samnanger kyrkjestyre. Desse to dokumenta ligg som vedlegg til møteprotokollen. 
Rådmannen sitt framlegg vart samrystes vedteke.  
 
FORM- 035/2018 Vedtak: 
Kyrkja får 2.650.000,- i driftsbudsjett for Samnanger kyrkjestyre og kontrollutvalet får 750 000,- i 
driftsbudsjett for 2019.  
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
«Rådmannen tilrår at kyrkja får 2.650.000,- i driftsbudsjett for Samnanger kyrkjestyre og 
kontrollutvalet vert foreslege å få 750 000,- i driftsbudsjett for 2019» 
 
 
 
 

SAKNR. 038/2018: Disponering av arv til Samnangerheimen 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
Formannskapet si tilråding vart samrøystes vedteke.  
 
KS- 038/2018 Vedtak: 
Arven som er ei gåve til Samnangerheimen vert disponert ut over ein 8 års periode med 375 000,- 
kvart år fom 2018. Det kan under spesielle omstendigheiter forskuddterast eit år med max 375 000 
kr, evt overførast restbeløp frå eit år til neste dersom midlane ikkje er brukt i inneverande år. 
Midlane kan kun brukast til investeringar knytta til Samnangerheimen og ikkje i drifta. 
Formannskapet vil bli orientert kvart år om kva midlane har vorte brukt til. 
 
30.08.2018 Formannskapet: 
Handsaming i møtet: 
Rådmann Charlotte Hageberg avklarte på spørsmål frå formannskapet at dersom det eit år blir behov 
for å bruka meir midlar enn det vedtaksframlegget gir høve til (375.000 kr + forskuttering/bruk av 
overførte midlar på opptil 375.000 kr), vil det bli lagt fram sak for politisk nivå om dette.  
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak vart samrøystes vedteke.  
 
FORM- 037/2018 Vedtak: 
Arven som er ei gåve til Samnangerheimen vert disponert ut over ein 8 års periode med 375 000,- 
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kvart år fom 2018. Det kan under spesielle omstendigheiter forskuddterast eit år med max 375 000 
kr, evt overførast restbeløp frå eit år til neste dersom midlane ikkje er brukt i inneverande år. 
Midlane kan kun brukast til investeringar knytta til Samnangerheimen og ikkje i drifta. 
Formannskapet vil bi orientert kvart år om kva midlane har vorte brukt til.  
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
«Rådmannen tilrår at arven som er ei gåva til Samnangerheimen vert disponert ut over ein 8 års 
periode med 375 000,- kvart år fom 2018. Det kan under spesielle omstendigheiter forskuddterast eit 
år med max 375 000 kr, evt overførast restbeløp frå eit år til neste dersom midlane ikkje er brukt i 
inneverande år. Midlane kan kun brukast til investeringar knytta til Samnangerheimen og ikkje i 
drifta. Formannskapet vil bi orientert kvart år om kva midlane har vorte brukt til. » 
 
 
 
 

SAKNR. 039/2018: Finansiering og låneopptak - nytt bufellesskap på 
Skottabakken 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
Ordførar Knut Harald Frøland (Bl) sette fram følgjande framlegg til vedtak:  
 
"Samnanger kommune har ein krevjande økonomisk situasjon med høg gjeldsgrad og kan vanskeleg 
finansiere kostnadsauken prosjektet medfører. Prosjekt med bygging av nytt bufellesskap på 
Skottabakken tar på dette grunnlaget ein pause.  
 
Det skal hausten 2018 utførast ei moglegheitsstudie kor ein vurderer reduksjon i bygningsmasse på 
Skottabakken. Det skal i same moglegheitsstudie vurderast ei alternativ løysing med bygging av nytt 
bufellesskap på Erikajorda, kor sal av eksisterande bygningsmasse på Skottabakken er ein del av 
løysinga.  
 
Til utarbeiding av moglegheitsstudie blir det satt ned ei nemnd beståande av følgjande personar:  

· Rådmann –leiar av nemnd 
· Verneombod Skottabakken 
· Representant frå brukarane 
· Leiar råd for personar med nedsett funksjonsevne 
· Representant teknisk drift 
· Sektorleiar helse og omsorg   

Nemnda konstituerer seg sjølv og rapporterer til formannskapet. Nemnda skal inngå kontrakt med 
leverandør av moglegheitsstudie.  
 
Det blir satt av inntil 300.000 kroner for dette arbeidet og finansiering skal takast frå tidlegare 
opptatt lån." 
 
 
Monica Tjønna (Sp) sette fram følgjande framlegg til vedtak, på vegner av seg sjølv og Brigt Olav 
Gåsdal (A): 
 
"Samnanger kommune vedtek å finansiera bygging av nytt bufellesskap på Skottabakken ved å nytta 
6,4 millionar av tidlegare opptatt lån i tillegg til å ta opp eit nytt lån på 22 millionar. Lånet skal 
betalast ned over 50 år og ha 2 avdragsfrie år. I 2019 skal det takast opp eit byggelån på kr  
10 486 000. Lånet vert tatt opp avdragsfritt og vert betalt tilbake når tilskotet frå Husbanken er 
mottatt. 
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Administrasjonen og byggekomiteen får i oppdrag å sjå på innsparinger tiltak undervegs i prosjektet. 
Det vert rapportert til formannskapet og kommunestyret." 

 
Brigt Olav Gåsdal (A) bad om at det vart gjennomført prøverøysting før den endelege røystinga i saka.  
 
Martin Haugen (Bl) bad om gruppemøte.  
 
Etter gruppemøtet sette ordførar Knut Harald Frøland (Bl) fram følgjande reviderte framlegg til 
vedtak: 
 
"Samnanger kommune har ein krevjande økonomiske situasjon med høg gjeldsgrad og kan vanskeleg 
finansiere kostnadsauken prosjektet medfører. Prosjekt med bygging av nytt bufellesskap på 
Skottabakken tar på dette grunnlaget ein pause.  
 
Det skal hausten 2018 utførast ei moglegheitsstudie kor ein vurderer reduksjon i bygningsmasse på 
Skottabakken. Til utarbeiding av moglegheitsstudie blir det satt ned ei nemnd beståande av følgjande 
personar: 

· Rådmann  – leiar av nemnd 
· Verneombod Skottabakken 
· Representant frå brukarane 
· Leiar råd for personar med nedsett funksjonsevne 
· Representant teknisk drift 
· Sektorleiar helse og omsorg   

 
Nemnda konstituerer seg sjølv og rapporterer til formannskapet. Nemnda skal inngå kontrakt med 
leverandør av moglegheitsstudie. 
Det blir satt av inntil 300.000 kroner for dette arbeidet og finansiering skal takast frå tidlegare 
opptatt lån. 
 
Arbeidet skal vera fullført til 01.12.2018." 
 

Ordførar Knut Harald Frøland bad om at det berre vart røysta over dei to vedtaksframlegga som var 
sett fram i møtet, ikkje over formannskapet sitt vedtak. Bakgrunnen for dette ønsket var at 
formannskapet sitt vedtak er utforma slik at det ikkje kan brukast som vedtak i kommunestyret. I 
tillegg er den delen av formannskapet sitt vedtak som eventuelt kan brukast som vedtak i 
kommunestyret (første avsnitt i formannskapet sitt vedtak), med i vedtaksframlegget som Monica 
Tjønna og Brigt Olav Gåsdal sette fram i kommunestyret. Kommunestyret slutta seg til ønsket frå 
ordføraren.  
 
Det vart først gjennomført prøverøysting. Der fekk framlegget til Knut Harald Frøland 11 røyster og 
framlegget til Monica Tjønna og Brigt Olav Gåsdal 10 røyster.  
 
Det vart så gjennomført endeleg røysting. Der fekk framlegget til Knut Harald Frøland 10 røyster og 
framlegget til Monica Tjønna og Brigt Olav Gåsdal 11 røyster.  
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For Knut Harald Frøland (Bl) sitt 
framlegg 

For Monica Tjønna (Sp) og  
Brigt Olav Gåsdal (A) sitt framlegg 

Gunn Totland Moss (Krf) Nils Aadland (A) 

Karl Bård Kollbotn (Frp) Brigt Olav Gåsdal (A) 

Gunnar Bruvik (Frp) Vidar Tveiterås (A) 

Odd Arne Haga (Frp) Olaug Øystese (A) 

Knut Harald Frøland (Bl) Harald Boge (A) 

Lena Tveit (Bl) Øyvind Strømmen (Mdg) 

Anja Elisabeth G. Markhus (Bl) Inge Aasgaard (Krf) 

Martin Haugen (Bl) Arild Røen (H) 

Solveig Vassenden (Bl) Sture Tveit (H) 

Øyvind Røen (Sp) Jon Magne Bogevik (Uavh) 

 Monica Tjønna (Sp) 
 

 
KS- 039/2018 Vedtak: 
Samnanger kommune vedtek å finansiera bygging av nytt bufellesskap på Skottabakken ved å nytta 
6,4 millionar av tidlegare opptatt lån i tillegg til å ta opp eit nytt lån på 22 millionar. Lånet skal 
betalast ned over 50 år og ha 2 avdragsfrie år. I 2019 skal det takast opp eit byggelån på kr  
10 486 000. Lånet vert tatt opp avdragsfritt og vert betalt tilbake når tilskotet frå Husbanken er 
mottatt. 
 
Administrasjonen og byggekomiteen får i oppdrag å sjå på innsparinger tiltak undervegs i prosjektet. 
Det vert rapportert til formannskapet og kommunestyret. 
 
30.08.2018 Formannskapet: 
Handsaming i møtet: 
Rådmann Charlotte Hageberg orienterte innleiingsvis om administrasjonen 30.08.2018 oppdaga at 
det er ein feil i eit av tala i saksdokumenta. Lånebehovet aukar som følgje av dette frå 20 til 22 
millionar kroner. Som følgje av dette må også behovet for låneopptak i rådmannen sitt 
vedtaksframlegg aukast frå 20 til 22 millionar kroner.  
 
Ordførar Knut Harald Frøland (Bl) delte ut eit ark med til saman åtte spørsmål til administrasjonen. 
Spørsmåla var som følgjer: 

· Vurdering konsekvenser avvik/brudd på regelverk på offentleg anskaffelse.  
· Vurdering konsekvenser kost og framdrift for dei anbefalte risikoreduserande tiltak i 

tilknytning til Flaumrapport av 21.08.2018.  
· Vurdering konsekvensar kost og framdrift ved flytting høgspentkabel.  
· Vurdering konsekvensar kost og framdrift for eventuelle uklare naboforhold.  
· Vurdering nedbetalingstid 50 år sett i lys av Samnanger kommune sin økonomiske situasjon.  
· Vurdering finansieringsmodell kor leigeinntekt for alle 10 omsorgsbustader på Skottabakken 

skal finansiere nytt bygg.  
· Vurdering av at lavast tilbydar tilfredsstiller alle krav og forvetninger til gjennomføring av 

oppdraget.  
· Vurdering av risiko ved kontraktsinngåing før svar på dispensasjonssøknad føreligg.  

Etter ein pause i møtet svara administrasjonen v/rådmann Charlotte Hageberg og assisterande 
rådmann Hilde-Lill Våge på spørsmåla frå ordføreren.  
 
Ordførar Knut Harald Frøland sette fram følgjande framlegg til tilleggspunkt i forhold til rådmannen 
sitt forslag til vedtak:  
"Det har vore ei betydeleg kostnadsauke for nytt senter for funksjonshemma sidan kommunestyret 
gjorde vedtak om bygging på Skottabakken 26.01.2017. Total kostnad er no estimert til 50,9 MNOK 
og kommunen må ta opp lån på 28,4 MNOK for å få finansiert eit bygg på 6 omsorgsbustader + 1 stk 
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avlastningsbustad, kontor og møterom. Det er naudsynt med ytterlegare informasjon før saka skal 
behandlast i kommunestyet 13.09.2018 og følgjande vert etterspurt:  

1. Vurdering konsekvenser avvik/brudd på regelverk på offentleg anskaffelse.  
2. Vurdering konsekvenser kost og framdrift for dei anbefalte risikoreduserande tiltak i 

tilknytning til Flaumrapport av 21.08.2018.  
3. Vurdering konsekvensar kost og framdrift ved flytting høgspentkabel.  
4. Vurdering konsekvensar kost og framdrift for eventuelle uklare naboforhold.  
5. Vurdering nedbetalingstid 50 år sett i lys av Samnanger kommune sin økonomiske situasjon.  
6. Vurdering finansieringsmodell kor leigeinntekt for alle 10 omsorgsbustader på Skottabakken 

skal finansiere nytt bygg.  
7. Vurdering av risiko ved kontraktsinngåing før svar på dispensasjonssøknad føreligg. " 

 
 
Åtte medlemmer røysta for Knut Harald Frøland sitt framlegg, som vart vedteke. Ein medlem røysta 
for rådmannen sitt framlegg.  

For Knut Harald Frøland sitt framlegg For rådmannen sitt framlegg 

Knut Harald Frøland (Bl) Olaug Øystese (A) 

Øyvind Røen (Sp)  

Monica Tjønna (Sp)  

Inge Aasgaard (Krf)  

Lena Tveit (Bl)  

Odd Arne Haga (Frp)  

Arild Røen (H)  

Nils Aadland (A)  
 

 
FORM- 036/2018 Vedtak: 
Samnanger kommune vedtek å finansiera bygging av nytt bufellesskap ved å nytta 6,4 millionar av 
tidlegare opptatt lån i tillegg til å ta opp eit nytt lån på 22 millionar. Lånet skal betalast ned over 50 år 
og ha 2 avdragsfrie år. I 2019 skal det takast opp eit byggelån på kr 10 486 000. Lånet vert tatt opp 
avdragsfritt og vert betalt tilbake når tilskotet frå Husbanken er mottatt.  
 
Det har vore ei betydeleg kostnadsauke for nytt senter for funksjonshemma sidan kommunestyret 
gjorde vedtak om bygging på Skottabakken 26.01.2017. Total kostnad er no estimert til 50,9 MNOK 
og kommunen må ta opp lån på 28,4 MNOK for å få finansiert eit bygg på 6 omsorgsbustader + 1 stk 
avlastningsbustad, kontor og møterom. Det er naudsynt med ytterlegare informasjon før saka skal 
behandlast i kommunestyet 13.09.2018 og følgjande vert etterspurt:  

1. Vurdering konsekvenser avvik/brudd på regelverk på offentleg anskaffelse.  
2. Vurdering konsekvenser kost og framdrift for dei anbefalte risikoreduserande tiltak i 

tilknytning til Flaumrapport av 21.08.2018.  
3. Vurdering konsekvensar kost og framdrift ved flytting høgspentkabel.  
4. Vurdering konsekvensar kost og framdrift for eventuelle uklare naboforhold.  
5. Vurdering nedbetalingstid 50 år sett i lys av Samnanger kommune sin økonomiske 

situasjon.  
6. Vurdering finansieringsmodell kor leigeinntekt for alle 10 omsorgsbustader på 

Skottabakken skal finansiere nytt bygg.  
7. Vurdering av risiko ved kontraktsinngåing før svar på dispensasjonssøknad føreligg.  

 
 
Rådmannen sitt framlegg til vedtak: 
Samnanger kommune vedtek å finansiera bygging av nytt bufellesskap ved å nytta 6,4 millionar av 
tidlegare opptatt lån i tillegg til å ta opp eit nytt lån på 20 millionar. Lånet skal betalast ned over 50 år 
og ha 2 avdragsfrie år.  
I 2019 skal det takast opp eit byggelån på kr 10 486 000. Lånet vert tatt opp avdragsfritt og vert 
betalt tilbake når tilskotet frå Husbanken er mottatt.  
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SAKNR. 1: Interpellasjon Krekarvegen 

 
13.09.2018 Kommunestyret: 
Handsaming i møtet: 
Odd Arne Haga (Frp) las opp interpellasjonen.  
Brigt Olav Gåsdal (A) viste til at temaet rundt interpellasjonen om Krekavegen også har vore til 
handsaming i kontrollutvalet (der han er leiar), og at han då hadde bedt kontrollutvalet om å få 
vudert gildskapen sin i saka. Kontrollutvalet fann han då ugild. Han bad om at kommunestyret 
vurderte gildskapen hans knytt til handsaming av interpellasjonen om Krekavegen. Øyvind Røen (Sp) 
bad om å få nærmare informasjon om kvifor Brigt Olav Gåsdal ønskte å få gildskapen sin vurdert. 
Brigt Olav Gåsdal bad då om at møtet vart lukka dersom han skulle orientera om dette. Møtet vart 
lukka under Brigt Olav Gåsdal si orientering. Heimel for lukkinga var kommunelova § 31.4. Møtet vart 
opna igjen før kommunestyret røysta over gildskapen til Brigt Olav Gåsdal. Han vart samrøystes 
funnen ugild og deltok derfor ikkje under den vidare handsaminga av interpellasjonen.  
 
Etter røystinga om Brigt Olav Gåsdal sin gildskap påpeika Øyvind Strømmen (Mdg) at kommunestyret 
formelt sett også burde ha røysta over lukkinga av møtet under Brigt Olav Gåsdal si orientering. Det 
vart ikkje gjennomført slik røysting før møtet vart lukka under denne orienteringa.  
 
Rådmann Charlotte Hageberg las opp svar på interpellasjonen. Svaret ligg som vedlegg til 
møteprotokollen.  
 
Kommunestyret gjorde ikkje noko vedtak knytt til interpellasjonen.  
 
 
 
 
 
 

15 av 53



Samnanger kommune
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Advokat John Hadler-Jacobsen, Deloitte Advokatfirma AS
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Agenda
Kommunestyret i Samnanger 

13.9.2018

• Introduksjon korrupsjon og misligheter

• Teori og regelverk

• Compliance  - Beste praksis
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Deloitte Advokatfirma i Norge: Kontorstruktur

8 kontorer 248 

Trondheim

Tønsberg

Oslo

Kristiansand

Bergen

DrammenHaugesund

Stavanger
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Unik kompetanse

Ledende spisskompetanse på en rekke områder

• Indirect Tax (VAT or GST 
(as appropriate)

• Customs & Global Trade
• Litigation

• Business Tax
• Business Tax Compliance
• International Tax
• Transfer Pricing
• Private Company Services
• Tax Management Consulting
• Private Wealth
• M&A Tax

Tax
• Employment Tax Consulting
• Employment Tax Compliance
• Social Security and Pension
• Employment
• Immigration Consulting and Compliance
• Technology
• Global Mobility Transformation
• Total Rewards and Global Equity
• High Net Worth

Global Employer Services (GES)

• Commercial Law
• Forensic
• Corporate and M&A
• Insolvency
• Real Estate
• FSI
• Litigation
• Employment and Pension 

Legal

Indirect Tax
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Introduksjon korrupsjon og
misligheter
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• Latin: en som mangler integritet;
en persons selvstendige og ukrenkelige 
individualitet, og også om det å ha faste, 
upåvirkelige holdninger

• “Korrupsjon er misbruk av makt i betrodde 
stillinger”, 
Transparency International Norge

• Nepotisme, maktmisbruk kan være straffbart, men 
er ikke nødvendigvis straffbar korrupsjon

Hva er korrupsjon?

Ulike definisjoner av korrupsjon

§
En forutsetning for 

straffbar korrupsjon er en 
overføring av et gode 

mellom to parter, 
det må med andre ord 
være en bestikkelse
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Fraud tree
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Korrupsjon – en global utfordring

Corruption Perception Index 2018

FROM THE BOSH
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Grader av korrupsjon

24 av 53



10© 2018 Deloitte Advokatfirma AS

…. og nasjonal utfordring

Korrupsjon eller 

mistanker om 

korrupsjon rammer:

• Samfunnet

• Ansatte

• Virksomheten

• Omdømmet
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ØKOKRIM’s risikomatrise

Korrupsjon er, sammen med 
skattekriminalitet
og trygdebedrageri, den typen 
økonomisk
kriminalitet som vil ha størst 
negativ konsekvens på 
samfunnet.
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Faktorer for økonomisk kriminalitet
Press, mulighet og rasjonalisering

Opportunity
to seize, resulting from:
• Ineffective/lack of controls
• Management override of 

controls
• Insufficient monitoring
• Ineffective segregation of 

duties

Rationalization/Justification 
by the perpetrator of fraud as:
• «It’s for the company’s good»
• «It’s a small amount to the company»
• «I deserve it»
• «Just this once»

Pressure/Incentive 
to commit fraud attributed by 
factors like:
• Financial need
• Job performance
• Meeting stock 

market/analysts’ 
expectations

Fraud Triangle
Developed by Dr. Donald Cressey
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Teori og regelverk
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Rettslig utvikling

1977 – Foreign Corrupt Practices Act

1996 – Ikke lenger fradrag for bestikkelser i utlandet

1997 – OECD-konvensjonen

1999 – Europarådskonvensjonen

2003 – Nye straffebud mot korrupsjon

2003 – FN-konvensjonen

2010 – UK Bribery Act
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Korrupsjon og påvirkningshandel

15

Korrupsjon

Aktiv: gi eller tilby en «utilbørlig 

fordel»

Passiv: Kreve, motta eller akseptere 

«utilbørlig fordel»

Straffeloven

§ 387

§ 388

Påvirkningshandel

Gi, tilby, kreve, motta eller akseptere 

«utilbørlig fordel for å «påvirke 

utførelsen» av stilling, verv eller 

oppdrag 

Straffeloven

§ 389
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Utilbørlig fordel

«alt som den 
passive parten 

mener han/hun har 
interesse av eller 
kan dra fordel av»

Retningslinjer
Er fordelen i 
strid med 
interne 
retningslinjer?

Type fordel
Penger, gaver, 
service, 
opplevelse?

Formål
Hva er 
formålet?

Partenes 
stilling og 
posisjon
Hva er 
styrke-
forholdet 
mellom 
partene?

Situasjon
Spesiell situasjon, 
eks. Forhandling, 
tilbud, rettssak?

Kultur
Hva er den 
kulturelle 
konteksten?

Størrelse
Hva er 
fordelens 
finansielle 
størrelse?

Transparens
Er det 
åpenhet rundt 
fordelen?

Utilbørlig fordel

Eksempel på relevante faktorer

Korrupsjon defineres som det «å 
gi/tilby eller kreve/motta/akseptere 
en utilbørlig fordel i anledning stilling, 
verv eller oppdrag». 

Det er altså ikke et vilkår at den 
utilbørlige fordelen kan knyttes til en 
bestemt handling eller unnlatelse; det 
er tilstrekkelig at den har 
sammenheng med en persons stilling, 
verv eller oppdrag. 

Korrupsjon i offentlig og privat sektor 
likestilles.

Økokrim
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Foretaksstraff og compliance (samsvar med lover og regler)

• Utført på vegne av foretaket

• Fordel for foretaket

• Foretaket kunne ved retningslinjer, instruksjon, 
opplæring, kontroll eller andre tiltak ha 
forebygget lovbruddet

Objektivt straffeansvar for foretak

«handlet på vegne av et foretak» … selv 
om ingen enkeltperson har utvist skyld»

Straffeloven
§ 27
§ 28

Momenter
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Utestengelse fra offentlige anskaffelser

Self cleaning - Hva er «godt nok»?

• Avvisningsplikt i offentlige anskaffelser av 
virksomheter som er dømt for korrupsjon, 
bedrageri, mafiavirksomhet, hvitvasking, 
terrorisme og terrorfinansiering, barnearbeid, 
miljølovbrudd, grunnleggende 
menneskerettighetsbrudd, arbeidsrettigheter, 
skatte- og avgiftsunndragelse

• Utestengte virksomheter kan likevel delta i 
tilbudsprosessen dersom den er «clean»

• Formål: effektiv og rettferdig konkurranse

• Utfordringer:

− når er man clean og hvem avgjør?

− forholdet til andre lands rett

«Offentlige anskaffelser skal skje på en måte som er samfunnstjenlig», jf lov om offentlige anskaffelser

3 hovedvilkår for self cleaning

Aktivt medvirke 

til klargjøring av 

faktum

Oppgjør for 

skaden –

økonomisk 

kompensasjon

Tilstrekkelig 

tekniske, 

administrative 

og personelle 

tiltak for å 

forhindre 

fremtidig 

mislighold
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Compliance

Beste praksis
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Risikobasert tilnærming

Tre fokusområder

Risiko

Tiltak

Hva kreves av virksomheten?

Virksomheten må identifisere risiko for å
bli misbrukt til korrupsjon og annen
økonomiske misligheter og iverksette
konkrete tiltak for å avdekke og avverge
slik økonomisk kriminalitet.

Forstå din 
virksomhet

Kjenn dine 
tredjeparter

Kontroller og 
dokumenter
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Content of a leading ethics and compliance program

Deloitte’s ethics and compliance framework

1. Governance and tone at the top 

2. Organization of the compliance function 

3. Risk assessment 

4. Policies, procedures and controls 

5. Training and communication 

6. Third party compliance 

7. Reporting of possible breaches 

8. Case management and investigation 

9. Monitoring and testing 

10.Technology
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Verdier, holdninger og kultur

22

J. Edgar Hoover

“At any given moment, there is a 
certain percentage of the 

population that’s up to no good.”

Bygg god organisasjonskultur

Overordnet verdigrunnlag for alle i 
virksomheten bidrar til å sikre:

Felles forståelse 

bedre rustet og kan forebygge uønsket 
praksis.

Manglende bevissthet 

unngå at private holdninger/ oppfatninger 
blir styrende

Kommunikasjon

verdiene blir levende. Utgangspunkt for 
samtaler og diskusjoner.
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Risikobasert tilnærming

Forstå din virksomhet - Risikovurdering

For å kunne iverksette målrettede 
tiltak for å forhindre at virksomheten 
misbrukes til korrupsjon og 
økonomiske misligheter må 
virksomheten kjenne hvilke risikoer 
den står ovenfor og hvilke kontroller 
som kan avhjelpe risikoen.

Virksomheten må foreta en 
intern vurdering av den iboende 
risikoen virksomheten står 
ovenfor. 

Hva slags type risiko som gjør seg 
gjeldende må vurderes for hver 
enkelt virksomhet.

Identifikasjon av iboende risiko

Kunder

Produkter og 
tjenester

Tredjeparter

TransaksjonerOrganisasjon og 
ansatte

Styrings
-modell

Geografi

a
Risiko

Andre risikofaktorer
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Risikoanalyse - resultat

Hva er risikoen?

• Identifiser:

- Hvilke uønskede hendelser som kan inntreffe? 

- Hvor de kan inntreffe?

- Hvilke konsekvenser de vil ha?

• Vurder:

- sannsynligheten for at hendelsen skal inntreffe

Hvilke tiltak kan avhjelpe?

• Identifiser:

- Hvilke tiltak eksisterer allerede? 

- Hvor effektive er tiltakene?

- Hvilke endringer må gjøres?
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Kontrollsystem

Internkontroll

• Preventiv funksjon:

− Muligheter til å begå 
korrupte handlinger 
forhindres

− Kontroll øker faren for å bli 
oppdaget

• Detektiv funksjon:

− Avdekke misligheter, feil 
eller korrupte handlinger 
som er begått

Effektivitet

i drift og 

oppgave-

løsning

Ressurs-

innsats 

til kontroll

Kontrollaktiviteter:

• Integrity due diligence

• Kontroll av betalinger 

(forstå rasjonale bak 

betalinger som 

gjøres)

• Klare regler knyttet 

til gaver og 

underholdning
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Saken kort oppsummert

• 2013 – 2015

• 100 byggesaker

• 19 minutter saksbehandlingstid

• Kr 5 000 – 120 000 for «ferdig behandlet» 
byggesak 

• Saker er holdt unna ledelsens oversikt

• Brudd på habilitetsregler

• Lettvint saksbehandling

• Tillatelser strider med kommunens vedtatte 
rammer

• Naboklager er holdt unna

• Ledernes godkjenning er forfalsket

Eksempel på manglende kontrollsystemer

Drammen kommune - saken

Illustrasjon: vg.no
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Høyrisiko tredjeparter Nøkkelspørsmål å stille tredjeparter

Har tredjeparten en 
forretningsprofil
og erfaring fra 
relevant industri?

Er tredjeparten 
assosiert med 
organisert 
kriminalitet, 
terroristgrupper, 
hvitvasking, 
svindel eller
korrupsjon?

Er tredjeparten eid av 
dine ansatte eller 
finnes det andre 
mulig 
interessekonflikter?

Har tredjeparten eller 
dens ledere/ eiere en 
historie med 
betalingsmislighold 
eller konkurser som 
kan true leveransen?

Har tredjeparten 
eller dens ledere/ 
eiere en historie 
med rettssaker, 
barnearbeid eller
sosial dumping?

Er tredjeparten 
lokalisert i et land/ 
område som er 
underlagt 
sanksjoner eller står 
tredjeparten eller 
dens ledere/eiere på 
sanksjonslister?

Kontrollsystem

Ekstra kontrolltiltak bør 
iverksettes for høyrisiko 
tredjeparter.

Virksomheten må avdekke 
hvilke tredjeparter som 
kan utgjøre en slik risiko.

Tredjeparter kan 
kontrolleres gjennom en 
Integrity Due Diligence og 
periodisk oppfølging.
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Strategi for anskaffelser

Anskaffelser er en prosess som tradisjonelt inneholder korrupsjonsrisiko. Tydelig strategi for anskaffelser 
implementert i alle ledd vil kunne redusere risikoen for feil/ misligheter/ korrupsjon.

Risikoen for korrupsjon kan være knyttet til flere faser:

1
VURDERING AV BEHOVET SOM SKAL DEKKES GJENNOM ANSKAFFELSEN
Kontakt med leverandør, interessekonflikter, alternativ måte å dekke behovet?

2
PLANLEGGING OG ORGANISERING AV SELVE ANSKAFFELSEN
Kjennskap til marked, kontakt med leverandør, asymmetrisk informasjon, omfang og standard som er 
nødvendig, for spesifikke behov?

3
GJENNOMFØRING AV KONKURRANSEN OM OPPDRAGET
Konkurranseform, anbudsdokumenter, kravspesifikasjon, uavhengighet, konkurransekunngjøring, informasjonsdeling, 
påvirkning (vennskap, gaver, bestikkelser, kick-backs, e.l.), innsidekunnskap, bekjentskaper, kontakter

4
OPPFØLGING AV LEVERANSE OG KONTRAKT
Kostnader og kvalitet avviker fra det avtalte, kan være flere steg fra bestilling til ordrebekreftelse og 
mottak, fakturagodkjenning og utbetaling som representerer korrupsjonsrisiko

Kontrollsystem
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Vannverk-saken er et eksempel på hvor galt det kan gå

29

Kontrollsystem
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Vannverksaken fortsetter

Et eksempel på hvor galt det kan gå

45 av 53



31© 2018 Deloitte Advokatfirma AS

Vannverksaken fortsetter

31

Totalt manglende kontroll på anskaffelser
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Røde flagg ved anskaffelser

Spesial-
behandling av 
én leverandør

Uforklarlige høye 
priser og 

prisøkning

Dårlig kvalitet og 
sen levering

Uvanlig høyt 
volum fra én 
leverandør

Unødvendige eller 
upassende 

anskaffelser

Avvisning av 
andre 

leverandører

Gaver og 
underholdning

Nære personlige 
forhold

Uforklarlig 
velstandsøkning

Rykte for 
bestikkelser

Anskaffelser 
utenfor bedriftens 

kjerneområde

Høy kommisjon 
pga «spesielt 

forhold»

Unødvendige 
mellomledd

Høyrisiko sektor 
eller land

Egne selskaper Nekter jobbytte

Handler utenfor 
normalt spillrom

Ønsker ikke 
samarbeid med 

kollegaer

Unormal lang tid 
mellom win og 

signering

Stadige krav om 
reforhandlinger

Utfordringer

Vanskelig å oppdage 
korrupsjon i fasen med 
kontrakts-inngåelse
(konkurranse-klausuler for 
tilbyderne, 
innsideinformasjon, ulovlig 
samarbeid)

Lettere å kontrollere ved 
gjennomføring av 
kontrakten; evnt. klager er 
kommet inn og faktum er 
dokumentert

47 av 53



33© 2018 Deloitte Advokatfirma AS

Varsling

Avdekking

Rutine-
kontroller

Avvik

Tilfeldig

Endringer

Rapportering

Varsling

Media

Revisjon

Eksterne 
aktører

Signal 
tatt på 
alvor

Misligheter og lovbrudd kan 
avdekkes på mange måter. Ofte 
er det tilfeldigheter som avgjør 
om en sak blir «plukket opp».

Utfordringer med å implementere 
et sikkert varslingssystem:

• Konfidensiell informasjon

• Sensitive personopplysninger

• Korrekte og hurtige 
rapporteringslinjer

Hvordan avdekkes misligheter og lovbrudd?
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Varslingskanal

Arbeidsmiljøloven stiller krav om at 
ansatte skal kunne varsle om 
kritikkverdige forhold.

Utfordringer med å implementere et 
sikkert varslingssystem:

• Konfidensiell informasjon

• Sensitive personopplysninger

• Korrekte og hurtige rapporteringslinjer

34

Tilgjengelig for 

eksterne

Klare rutiner for 

håndtering av 

varsler

Hurtig og effektiv 

oppfølging av 

ansvarlige/ 

ledelse

Oppmuntre til 

varsling og beskytt 

varslere

Konfidensiell

varsling

Intranett- og 

internett-sider
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Fra idealist til ledende

Leading

• Strong corporate 
culture

• Effective compliance 
system

Formalist

• Lack of focus on 
building ethical culture

• Formal compliance 
system

Immature

• Weak ethical culture

• Lack of formal
compliance

system

C
o

r
p

o
r
a
te
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u

lt
u

r
e
 

Compliance management system

Idealist

• Strong tone at 
the top

• Informal compliance
system

Low High

Low

High

Deloittes ethics and compliance matrix
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Takk for meg!
John Hadler-Jacobsen

Advokat

Deloitte Advokatfirma AS, Bergen

Mobil: 916 80 903

E-post: jhadlerjacobsen@deloitte.no
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SAMNANGER KOMMUNE 
Rådmannskontoret 

 
 

Notat 

 
 
 
 
 

 
Frå: 
Charlotte Hageberg 
 
 
Svar på interpellasjon Krekarvegen 
 
Saknr/Journalnr Arkivkode Dato: 
18/1216/18/7208//CH   12.09.2018 

 

Viser til mail med interpellasjon ang Krekarvegen. 

 
Det vil vera ein stor jobb å klara å finna ut kor mykje dette har kosta Samnanger kommune i kroner. 
Det me er einige om er at denne saken har vert til stor belastning for alle partar. 
 
Desverre så har me ikkje ressursar å bruka på dette då me har mykje andre oppgåver me må 
prioritera foran dette. 
Dersom kommunestyret vil at me bør  omprioriterer så gjer me sjølvsagt dette. 
 
Me er svært glade for at saka no er løyst, og me vil for framtida jobbe for å unngå tilsvarande 
situasjon. 
 
 
 
 
 
 
 
Med venleg helsing 
Charlotte Hageberg 
Rådmann 
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